

- The bilingual capacity of the clerical group has remained at approximately 48 percent.
- The bilingual capacity of ELs is now 15.9 percent compared to 17.9 percent last year.
- The bilingual capacity of rotational Administrative Services officers has increased over the course of the past year by almost 10 percent to 47.6 percent.

The Department will be required to resort to increased language training if the established objectives are to be reached.

Language-of-Work

At Headquarters, of the 1,325 non-rotationals providing personal and central services 739 (56 percent) are in bilingual positions; 80 percent of them meet the linguistic requirements of their positions. Of the 200 rotationals who as well provide such services, 58 percent are bilingual.

More than 79 percent of those who are required to provide supervision in both official languages in the rotational and non-rotational groups can do so.

Computerized systems being used in the Department have been the subject of a study that has led to recommendations aimed at correcting certain situations.

Furthermore, consistent efforts have been made to ensure the equal availability of professional training, under the same conditions, in English and in French.

As well, with the intention of giving new impetus to the goal of language-of-work, which will be given priority in 1985, a number of documents, both information and policy, have been prepared. These will shortly be distributed in the framework of an awareness raising campaign in conjunction with senior management.

Participation

Francophone representation in the Department was 28.9 percent this year. In comparison with last year, this represents a slight decline of 0.3 percent.

As of December 31, 1984 the Department had 2,733 rotationals, of these 74.3 percent (2,031) were anglophone and 25.7 percent (702) were francophone.

At the same time, there were 1,572 non-rotationals; of which 65.5 percent (1,029) were anglophone and 34.5 percent (543) were francophone. The percentage of francophones slightly increased by 0.5 percent over the year.

- Cette année, la capacité bilingue du groupe des commis aux écritures s'est maintenue aux environs de 48 p. cent.
- La capacité bilingue des EL est actuellement de 15,8 p. cent comparativement à 17,9 p. cent l'an dernier.
- Cette année, la capacité bilingue du groupe des agents d'administration permutants est de 47,6 p. cent, ce qui représente une augmentation de près de 10 p. cent par rapport à l'an dernier.

Le Ministère devra recourir davantage à la formation linguistique s'il désire atteindre les objectifs qu'il s'est fixés.

LANGUE DE TRAVAIL

À l'administration centrale, 739 employés non permutants sur 1 325 assurant les services personnels et centraux (ou 56 p. cent) occupent des postes bilingues, et 80 p. cent d'entre eux répondent aux exigences linguistiques de leur poste. Des 200 employés permutants qui dispensent également des services aux employés, 58 p. cent sont bilingues.

Plus de 79 p. cent de ceux qui doivent assurer la surveillance dans les deux langues officielles dans les groupes permutant et non permutant sont capables de le faire.

Les systèmes informatisés en usage au Ministère ont fait l'objet d'une étude qui a donné lieu à des recommandations visant à corriger certaines situations.

En outre, des efforts soutenus ont été faits pour que la formation professionnelle soit accessible, aux mêmes conditions, en anglais et en français.

Par ailleurs, dans le but de relancer l'objectif Langue de travail, qui sera prioritaire en 1985, un certain nombre d'instruments d'information et de politique ont été élaborés pour être diffusés sous peu, dans le cadre d'une campagne de sensibilisation conjointement avec la haute direction.

PARTICIPATION

La représentation francophone au Ministère atteint une proportion de 28,9 p. cent cette année. Par comparaison à l'an dernier, on remarque un léger fléchissement de 0,3 p. cent.

Au 31 décembre 1984, le Ministère comptait 2 733 employés permutants dont 74,3 p. cent (2 031) anglophones et 25,7 p. cent (702) francophones.

Pour la même période, on comptait 1 572 employés non permutants dont 65,5 p. cent (1 029) anglophones et 34,5 p. cent (543) francophones. La proportion de francophones a légèrement augmenté cette année de 0,5 p. cent.